
 
  

 
 
 
 
 
 
 

 
Side 1 af 2 

Dato: 20/04/2020 

 

Enhed: SIO  

Sagsnr.: 2020/002427 

Dok.nr.: 74153 

Bilag: Ingen 

 

FORSVARSMINISTEREN 

Holmens Kanal 9 

1060 København K 

 

Tlf.: +45 7281 0000 

Fax: +45 7281 0300 

E-mail: fmn@fmn.dk 

www.fmn.dk 

 

EAN: 5798000201200 

CVR: 25 77 56 35 

 

   

 

 

 
 

 

Folketingets Forsvarsudvalg 
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Medlem af Folketinget Anne Valentina Berthelsen (SF) har den 26. marts 
2020 stillet følgende spørgsmål nr. 92, som hermed besvares. 
 
Spørgsmål nr. 92: 
Ministeren bedes redegøre for, om det er Sundhedsstyrelsens, Styrel-
sen for Patientsikkerheds og Statens Serum Instituts anbefaling, at 692 
værnepligtige efter konstateringen af to smittetilfælde af COVID-19 
fortsat holdes isoleret på henholdsvis Høvelte Kaserne og Livgardens 
Kaserne. Spørgsmålet stilles på baggrund af, at det tidligere har været 
oplyst af Forsvaret selv, at årsagen til isolationen af de værnepligtige 
hovedsageligt har til formål at sikre rettidig færdiggørelse af deres ud-
dannelse som gardere, jf. artiklen "Test viser coronavirus blandt isole-
rede soldater" den 25. marts 2020 på dr.dk. 
 
Svar: 

Der skal ikke herske tvivl om, at jeg tog situationen ved Livgarden me-
get alvorligt. Derfor bad jeg også Forsvaret handle hurtigt og resolut, 
da jeg hørte om forholdet.  
 
Jeg vil gerne understrege, at ministerområdets operative opgaveløs-
ning og medarbejdernes sikkerhed er mine højeste prioriteter. Derfor 
har jeg også gjort det klart, at der fortsat skal træffes alle nødvendige 
foranstaltninger i relation til coronavirus/covid-19, således at Forsvaret 
også fremadrettet kan løse sine kritiske operative opgaver, herunder 
Dronningens vagtfunktion. 
 
Forsvarskommandoen er derudover anmodet om et bidrag til brug for 
besvarelse af spørgsmålet. Forsvarskommandoen har i den anledning 
oplyst følgende, som jeg kan henholde mig til: 
 
”Den Kongelige Livgarde valgte at sætte de værnepligtige fra indkaldel-
seshold december 2019 i karantæne på baggrund af sundhedsfaglige 
anbefalinger fra Forsvarets Sanitetskommando. Valget om indførsel af 
karantæne var begrundet af følgende:  
 
 Den Kongelige Livgardes opretholdelse af vagten ved de kongelige 

slotte og palæer samt opstilling af en beredskabsenhed til støtte for 
politiet er en særlig operativ, samfundskritisk opgave.  

 Begrænsning af smittespredning af coronavirus/COVID-19 til fær-
rest mulige soldater blev prioriteret, således der kunne ske rettidig 

Forsvarsudvalget 2019-20
FOU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 92 

Offentligt



 
  

 
 
 

 

Sagsnr.: 2020/002427 

Dok.nr.: 74153 

 

Side 2 af 2 

 
 

rotation mellem indkaldelseshold august 2019 og indkaldelseshold 
december 2019, og december-holdet kunne overtage vagtopgaven 
pr. 1. april 2020.  

 
Begrænsningen af mulig smittespredning af COVID-19 til færrest muli-
ge soldater kunne bedst ske ved at isolere soldaterne gennem ud-
gangsforbud, og oprette særlige syge- og enestuer andre steder på 
kasernerne, der adskilte soldater med sygdomssymptomer fra raske 
soldater. Soldater med mulige symptomer på COVID-19 blev sendt på 
enestuer, mens almindeligt syge soldater med andre symptomer op-
holdt sig på mindre sygestuer. 
 
Den sundhedsfaglige anbefaling blev givet af Forsvarets Sanitetskom-
mando på et tidspunkt, hvor inddæmningsstrategien jf. sundhedsmyn-
dighedernes anbefalinger fortsat havde gyldighed. Forsvarets læger var 
i tæt dialog med Hillerød Sygehus under forløbet.   
 
Den 23. marts 2020 blev de syge værnepligtige testet for coronavi-
rus/COVID-19. Ingen af de 330 gardere fra indkaldelseshold december 
2019 er testet positive under deres uddannelse på Garderkasernen i 
Høvelte. En værnepligtig fra Livgardens Kaserne i København (Go-
thersgade) blev testet positiv for COVID-19. Det vurderes, at garderne 
fra Livgardens Kaserne var eksponeret for en vis smitterisiko, idet de 
fortsat forrettede vagttjeneste ude i samfundet. 
 
Isolationen blev ophævet efter rettidig gennemførelse af rotationen den 
25.-26. marts 2020, hvormed indkaldelseshold august 2019 blev hjem-
sendt ved udgangen af marts måned 2020 som planlagt.” 
 
 

 
Med venlig hilsen 
 
 
Trine Bramsen 
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